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CARTES I MISSATGES

Les cartes enviades pels lectors han de tenir  
un màxim de 1.000 caràcters. El diari es reserva el 

dret de resumir-les. Els seus autors hi han de fer 
constar nom i cognoms, adreça postal i electrònica, 

número de carnet d’identitat  
i un telèfon de contacte.  

Les cartes no es respondran.

@diariARA          facebook.com/diariARA   @  cartes@ara.cat          Carrer Diputació,119, 08015, Barcelona      Fe d’errades: opinio@ara.cat     
Podeu expressar-vos al diari a través de la web www.ara.cat, i per les següents vies:

Municipalitzar (o no) els serveis

No són pocs els ajunta-
ments que des de les 
eleccions locals del 
maig del 2015 s’han 
manifestat a favor de 

municipalitzar serveis que actual-
ment tenen contractats a empreses 
privades. Els ajuntaments en qües-
tió sospiten que la col·laboració pú-
blico-privada afavoreix els privats 
en perjudici dels ciutadans. 

La sospita té els seus fonaments. 
A totes les administracions s’han 
donat i es donen casos d’enriqui-
ment privat a remolc del sector pú-
blic, una praxi que es coneix amb 
l’anglicisme crony capitalism (capi-
talisme clientelar, capitalisme de 
col·legues; a Espanya batejat també 
com a capitalisme castís, entre d’al-
tres), referit a aquells empresaris 
que fan negoci basant-se en els bons 
contactes que tenen amb el món po-
lític. Aquest sector econòmic està 
tan estès i reconegut que el setma-
nari The Economist en publica un 
índex mundial de manera periòdi-
ca. És un fenomen que té una estre-
ta relació amb el que alguns autors 
han anomenat les elits extractives. 
Aquestes elits han existit de sempre 
a Espanya, també en democràcia, i 
van mostrar una de les cares més 
descarnades quan es van repartir el 
pastís de la banca pública, la telefo-
nia, l’electricitat, etcètera, benefici-
ant amics i coneguts. I, de passada, 
fent que alguns càrrecs polítics que 
al seu moment les van propiciar 
després circulessin per les portes gi-
ratòries. L’obra pública espanyola 
de les últimes dècades ho il·lustra 
bé tot plegat. Si a l’enriquiment im-
moral s’hi afegeix la demagògia de 
criminalitzar les empreses i el fet 
que obtinguin beneficis, resulta del 
tot lògic que hi hagi moviments po-

lítics que proposin re-
vertir la privatització de 
serveis públics. 

Aplicat a l’àmbit lo-
cal, això es concreta en 
propostes de municipa-
litzar serveis públics 
que ara es presten a tra-
vés de concessions. Des 
del subministrament 
d’aigua potable fins a la 
neteja viària, passant 
per la recollida de resi-
dus urbans, el manteniment de 
l’enllumenat públic, els tanatoris, 
les zones blaves, els serveis d’aten-
ció domiciliària i altres. ¿Cal seguir 
externalitzant-los o bé els hem 
d’internalitzar (prestació directa)? 

Els arguments que s’esgrimeixen 
per municipalitzar són diversos. Els 
dominants són d’ordre econòmic: 
com que l’ajuntament no persegueix 
el benefici, els preus no seran tan 
alts i el seu valor revertirà en la po-

coherència amb aquests arguments 
s’entén que, en el mateix moviment, 
s’hi trobin els que preconitzen que 
en l’externalització els ajuntaments 
donin prioritat a entitats d’iniciati-
va social. Finalment, un altre tipus 
d’argument, més aviat naïf, és la pro-
tecció dels treballadors, atès que 
s’interpreta que massa sovint les 
empreses privades no respecten els 
drets de subrogació i paguen salaris 
considerats indignes, entre altres 
coses. Però això no es combat per la 
via de municipalitzar. 

Més enllà d’ideologies, la decisió 
sobre municipalitzar serveis no 
pot passar per alt el que volen els 
ciutadans, és a dir, que el seu ajun-
tament proporcioni serveis de la 
màxima qualitat (eficàcia) i al mí-
nim cost possible (eficiència), en-
cara que això pugui significar que 
els que els presten facin beneficis. 
Volem carrers nets pagant les mí-
nimes taxes i no ens importa si el 
personal és de l’ajuntament o 
d’una empresa privada. Volem ai-
gua de la màxima qualitat i al mí-
nim preu possible. I tot això ho ha 
de fer aquell que ho faci millor, si-
gui públic o sigui privat.  

Fer-nos creure que els privats 
són dolents perquè fan beneficis és 
un disbarat. Fer-nos creure que els 
privats s’aprofiten de fer contrac-
tes que els són favorables no és pro-
blema dels privats, és problema de 
la capacitat i habilitat de l’ajunta-
ment a l’hora de dissenyar bons 
contractes i de fer-los complir. I no 
cal dir que si s’externalitza cal fer-
ho amb total transparència i asse-
gurant que hi ha competència real 
entre candidats.  

I, òbviament, si el mateix muni-
cipi és qui pot prestar millor el ser-
vei, endavant.

blació; municipalitzant, 
el control de l’activitat de 
gestió serà directe, i 
s’evitaran més fàcilment 
desviacions. L’economia 
de l’externalització és 
tan important que la UE 
ha establert directives 
per fer les coses de la ma-
nera més racional i 
transparent possible 
(2014/23/UE, de 178 pà-
gines, i 2014/24/UE, de 

64 pàgines, per exemple, que sigui 
dit de passada Espanya encara no ha 
transposat), i fixin-se precisament 
que alguns dels partits municipalit-
zadors són antieuropeus. Un altre ti-
pus d’argument és de caràcter filo-
sòfic: cal recuperar els serveis per al 
bé comú, sense interferències 
d’agents que es guien per l’afany de 
lucre i propensos a les conductes 
oportunistes que busquen extreure 
rendes del conjunt de la població. En 
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Carta oberta a Coca-Cola 
 

Últimament des de Coca-Cola heu expres-
sat que patrocineu algunes activitats per 
enfortir “la implicació en la promoció de la 
cultura i la llengua catalanes”. Celebrarí-
em aquesta declaració... si no fos perquè 
els fets de la vostra empresa no acompa-
nyen les bones intencions manifestades.  

Des de la Plataforma per la Llengua fa 23 
anys que demanem a la vostra empresa dis-
tribuïdora a l’estat espanyol –una compa-
nyia catalana– que respecti els catalano-
parlants i etiqueti els vostres productes 
també en català. Durant aquest temps hem 
fet dos grans actes i ens hem reunit amb 
vosaltres, però mai no ens heu donat una 
explicació raonable per discriminar els 
consumidors catalanoparlants. Esclar, no 
n’hi ha cap (però ho feu!). En canvi, sí que 
etiqueteu en llengües molt menys parlades 
que el català com l’islandès, el letó i el lituà. 

Ens encantaria que Coca-Cola apostés 
per promocionar la llengua catalana i us 
encoratgem a fer això que, per ara, només 
dieu. Només cal que us replantegeu aques-
ta actitud de discriminació cap als consu-
midors del domini lingüístic català. 

Des de la Plataforma per la Llengua us 
podem ajudar a utilitzar el català en els 
vostres productes, a complir la legislació 
vigent i, al cap i a la fi, a tenir la responsa-
bilitat social que convindria per respectar 
els drets lingüístics de les persones que vi-
uen en territori de parla catalana, una 
llengua que parlem més de 10 milions de 
persones. Mentrestant, des de l’ONG del 
català, no defallirem per continuar recla-
mant el que és just.  

ÒSCAR ESCUDER 
PRESIDENT DE PLATAFORMA PER LA LLENGUA 

Odissea burocràtica  
Des de l’any passat és obligatori disposar 
del certificat de delictes sexuals si treba-
lles amb nens, i és un requisit indispensa-
ble si entres a treballar en escoles, men-
jadors o casals d’estiu. Ara bé, aconseguir-
lo no és gens fàcil, ja que el servei online 
no sempre funciona i l’única manera de 
fer-ho és acudir de manera presencial a la 
Gerència Territorial de Justícia de Barce-
lona. Des de les 5 fins a les 9 del matí, que 
és quan obren, es formen llarguíssimes cu-
es que arriben a envoltar l’illa de cases. Ca-

da dia només es reparteixen 300 números, 
o 250 si falta personal, i d’això no t’avisen 
amb antelació. Si fas cua des de les 7 o les 
8 del matí t’arrisques a quedar-te sense 
torn malgrat que hagis estat dues hores es-
perant. Hi ha persones que vénen de dife-
rents punts de Catalunya que han de per-
dre diversos dies de feina perquè se’ls pu-
gui atendre. Jo porto tres dies fent cua des 
de bon matí i encara no he aconseguit el 
meu formulari. La meva pregunta és: si no 
arreglen els serveis telemàtics, ¿per què no 
habiliten un servei de cita prèvia per poder 
assistir un dia i una hora concrets perquè 
els ciutadans no hàgim de perdre el temps 
d’una manera tan exasperant? 

AITOR PABLO GARCÍA  
BADALONA 

Una sanitat envejable  
Eren les 21.35 h del dimecres 15 de juny, el 
nostre fill i germà Xavier acabava de morir. 
Quedaven enrere dotze dies d’una angoixa 
indescriptible. Ara, plorat i acomiadat, és 
el moment de fer arribar públicament el 
nostre agraïment als professionals de 
l’Hospital de Sant Pau: al Dr. Jordi Mance-

bo, director del Servei de Medicina Inten-
siva, i a tot l’equip de metges i infermeres: 
els doctors Betbesé, Morán, Roglán i Goye-
neche, la infermera Isabel i la resta de pro-
fessionals de la unitat C de l’UCI –lamen-
tem no recordar tots els noms–. Ens van 
tractar amb una consideració i un tacte que 
no tenen preu, donant-nos la informació 
de què disposaven en cada moment i ocu-
pant-se amb tot el carinyo del nostre fami-
liar, completament dependent per l’estat 
de coma en què va entrar a l’hospital .  

Especialment en temps de retallades 
en àmbits que, com la sanitat, haurien de 
ser radicalment intocables, cal més que 
mai agrair la gran feina de col·lectius i 
institucions que mereixen tot el nostre 
reconeixement. De tot cor, moltes gràci-
es en nom del Xavi i de tots nosaltres. 

FAMÍLIA PORTA I AGUILÀ  
BARCELONA
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